
v Pardubicích, 6. července 2011 

Vážení pánové ministře, hejtmane, primátore, vážení zástupci médií,

dnes jste od nás obdrželi „Kontaminovaného pardubického kapra“, netradiční dárek ve formě mrtvé ryby, který 
Vás asi příliš nepotěšil, dokonce Vás možná vyděsil. Vězte, že se v žádném případě nejedná o výhrůžku.  Ovšem 
pokud se nám podařilo Vás vyděsit, jsme za to rádi, neboť i my jsme vyděšení a chceme to touto formou dát 
najevo.

Ptáte se, z čeho máme strach? Ze starých ekologických škod v areálu Synthesie, z těch stovek tisíc, možná 
dokonce milionů, tun jedovatých látek, které jsou na skládkách, v nádrži Lhotka, a kdo ví kde ještě. Jsou tam 
desítky let, jsou stále více nebezpečné, stále hrozí, zejména znečištěním vody, a nikdo s tím nic nedělá. Stát se 
zavázal, že do roku 2015 tyto staré ekologické zátěže odstraní. Ovšem odstraňování postupuje velmi pomalu a 
navíc od roku 2008, kdy byla vyhlášen tzv. obří ekologický tendr, se neděje vůbec nic. Už třetí rok se nečistí a 
není jasné, co bude dál. 

Máme reálnou obavu, že dříve, než k odstranění nebezpečných látek, dojde k ekologické katastrofě obřích 
rozměrů. A tomu nechceme přihlížet. Žijeme v Pardubicích, vychováváme tady své děti a takové riziko 
považujeme za absolutně nepřípustné. Proto jsme se rozhodli uskutečnit akci „Kontaminovaný pardubický kapr“. 
Proč „Kontaminovaný pardubický kapr“? Protože největší obavy máme o čistotu a nezávadnost vody, a to jak té, 
kterou pijeme, tak té, co teče v Labi.

Proč právě teď? Nejde o náhlý impuls, který spadl z nebe. Jsme nijak neorganizovaná skupina dlouholetých 
přátel, pracujeme v nejrůznějších profesích, většina z nás má děti různého věku. Žijeme v Pardubicích a není 
nám jedno, co se ve městě děje. Součástí naší party jsou jedinci, kteří se zajímají o ekologii a proto je téma 
nebezpečných odpadů v Synthesii častým tématem našich debat. Už delší dobu zvažujeme, co může obyčejný 
člověk udělat, aby se věci, jako je tahle, začaly skutečně řešit. Před několika dny jsme zaznamenali, že se jedná o 
zákazu vjezdu starších automobilů do centra Pardubic. Padl názor, že to stejně opět jen prošumí, začíná léto a 
bude zase „pohodička“. No a řekli jsme si, že právě začátek letní pohody představuje vhodnou příležitost na 
časovanou bombu v podobě nebezpečného odpadu upozornit. 

Co chceme? Aby byl problém nebezpečných látek v Synthesii (ale samozřejmě zároveň problém starých 
ekologických zátěží obecně) tématem, na které se nezapomíná. Aby se jím skutečně intenzivně a seriózně 
zabývali politici i média. Aby se řešila podstata, kterou je velké potenciální nebezpečí, a ne pouze tahanice 
kolem zakázky. Je nám jedno, jak dopadne superzakázka, kdo ji vyhraje, nebo zda se rozdělí na řadu menších. 
To je na odbornících a politicích. My chceme, aby byl nebezpečný odpad odstraněn! Jde o životní prostředí nás 
všech a zejména našich dětí. To nikomu aspoň trochu zodpovědnému nemůže být lhostejné.

Věříme, že naše akce vyvolá pozornost, ale hlavně opravdovou reakci. Ne pouze další přísliby. Budeme čekat, co 
se bude dít. Zároveň vyzýváme všechny občany České republiky, aby neseděli lhostejně doma, ale rovněž 
aktivně upozorňovali na tento závažný problém. Pevně doufáme, že se věci pohnou kupředu. Pokud ne, jsme 
připraveni v aktivitách pokračovat, aby nás bylo slyšet víc.

obyvatelé Pardubic

P.S.: Podepisujeme se takto anonymně, neboť nikterak netoužíme po zviditelnění. Zviditelnit chceme problém a 
jeho neřešení.


